
رضایی میهمان 
تمرین استقلال

بــادی تکلیــف  بــا جــذب خالدآ
علیرضــا رضایــی هــم بــا اســتقلال 
روشــن شــده و این دروازه بان باید 
به دنبال یافتن تیم جدید باشد. از 
چنــد تیم تهرانی بــه عنوان مقصد 
احتمالی این دروازه بان یاد شد اما 
رضایی هنوز نتوانســته قــراردادی 
را بــا تیــم جدید خــود منعقد کند و 
ممکــن اســت این موضــوع قدری 
بــه درازا بکشــد. با توجــه به اینکه 
رضایی با استقلال قرارداد دارد، او 
همچنــان با آبی هــا تمرین خواهد 
کــرد تــا تکلیفــش بــا تیــم جدیــد 
روشــن شــود. رضایــی قصــد دارد 
بــه جایــی بــرود کــه شــانس بــازی 
داشــته باشــد. در اســتقلال دیگر 
شــانس او از فصل پیش هم کمتر 
شــده و اگــر بخواهــد درصــدی بــه 
مانــدن در اســتقلال فکــر کنــد، بــا 
آینده فوتبالی خود به شــدت بازی 

کرده اســت.

عالمی هم امیدوار 
نیست

ت  پیشکســو  ، لمــی عا ن  یمــا ا
اســتقلال بــه آینــده ایــن باشــگاه 
چنــدان امیــدوار نیســت. او نیــز 
حــرف بســیاری از پیشکســوتان 
ایــن باشــگاه را تکــرار می کنــد: 
»تــا جایــی کــه می دانــم اســتقلال 
600 میلیــارد تومــان بدهــی دارد 
و وضعیــت ایــن تیــم ســخت و 
دشــوار اســت. تجربــه ام بــه مــن 
می گویــد شــرایط اســتقلال خوب 
پیــش نمــی رود و اگــر مســابقات 
شــروع شــود ایــن رونــد بــاز هــم 
ادامه خواهد داشــت.« عالمی به 
مشکلات دیگری هم اشاره کرده 
اســت: »نبود بازیکن و مشــکلات 
مالــی اجــازه نمی دهــد اســتقلال 
آنطــور کــه بایــد و شــاید عملکــرد 
موفقــی داشــته باشــد. بازیکنــان 
قــرارداد حرفــه ای می بندنــد. 
مدیــری تصمیــم گرفــت کــه ایــن 
مدلــی قــرارداد ببنــدد و حــالا کــه 
بحث کاهش قرارداد مطرح شده 
اســت، بازیکنان مقصر نیســتند، 
ولــی بــه خاطــر شــرایط باشــگاه، 
دو طــرف بایــد تصمیــم درســتی 
بگیرنــد. حــق بازیکــن اســت کــه 
باشــگاه بــه تعهداتــش در قبال او 
عمــل کند. این وســط یکســری ها 
وارد می شــوند و بیــن مدیرعامل و 
بازیکن قــرار می گیرند که دودش 
به چشم دو طرف می رود. بازیکن 
قراردادش را حرفه ای امضا کرده و 
تصمیــم با خودش اســت، ولی در 
مجمــوع بایــد کمک کننــد که این 

مرحلــه طــی شــود.«

غلامی 80 درصد 
دریافتی داشته است!

در حالــی که عــارف غلامی به زعم 
همــه کارشناســان یــک مدافــع 
د  می شــو محســوب  لــی  معمو
و دراســتقلال نیــز هرگــز چهــره 
درخشــانی نبــوده امــا فصل پیش 
80 درصــد از مطالبــات خــود را 
دریافــت کــرده اســت. اینکــه 
چــه طــور غلامــی بــا آن عملکــرد 
فاجعه بارش 80 درصد پول گرفته 
و دیگــر بازیکنــان حتــی نیمــی از 
قــرارداد خــود را هــم نگرفته انــد، 
ســؤال مهمــی اســت کــه مدیــران 
اســتقلال باید به آن پاسخ دهند. 
البتــه برخــی معتقدنــد غلامــی 
از ســوی افــرادی کــه بــا باشــگاه 
اســتقلال ارتباط هایــی دارنــد 
واخیراً نیز نام آنها رســانه ای شــده 
ارتباط هایــی دارد و بــه همیــن 
دلیــل هــم توانســته ســر وقــت 

پولــش را دریافــت کنــد!
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سؤال من این است که اساساً آنهایی که بودجه 
به باشگاه استقلال دادند چرا اجازه دادند مدیری 
ولخرجی کند؟ چرا اجازه دادند اضافه برسازمان خرج 
کنند تا این همه بدهی تلنبار شود؟ اتفاقاً مقصر 
مسئولان رده بالا هستند که نظارت نکردند. خود آقای 
تاج هم که ریاست فدراسیون فوتبال را به عهده دارد 
در این اتفاقات مقصر است. یک بار تاج را دیدم به او 
گفتم تو پرسپولیسی هستی. گفت نه من استقلالی 
هستم و از قدیم استقلالی بودم اما به او گفتم نه 
اینطور نیست. تصمیمات شما برضد استقلال است

به تاج گفتم پرسپولیسی هستی، به سجادی گفتم رنگی نباشید

علی جباری: دست نکونام را درپوست 
گردو گذاشتند

خطیر پولی ندارد ونگاهش به بالادستی ها است

آریا برزگر

امیدوار به فصلی متفاوت

آریا برزگر حالا که پیراهن استقلال را به دست آورده با انرژی و انگیزه بیشتری 
بــه حرفــه خــود ادامــه می دهــد. او در پیامی برای هــواداران اســتقلال که کمی 
هــم احساســی اســت اعــلام کــرده امیدوار اســت فصل بســیار خوبــی را با این 
باشــگاه ســپری کند. برزگر که ســابقه بازی در پرســپولیس را هم دارد، صراحتاً 
گفتــه بــه پوشــیدن پیراهــن اســتقلال افتخــار می کنــد. آیــا او شــگفتی فصــل 

جدیــد خواهــد بود؟

آرمین سهرابیان

به بازی اول می رسد

برخلاف مهرداد محمدی که گفته می شــود به احتمال زیاد بازی اول اســتقلال 
مقابــل صنعــت نفــت آبــادان را از کــف خواهــد داد امــا آرمیــن ســهرابیان تــا آن 
زمان مصدومیتش به طور کلی برطرف خواهد شــد و مشــکلی برای حضور در 
ترکیب اصلی استقلال نخواهد داشت. طبق استعلامی که از دستیاران نکونام 
 گرفتــه شــده، ســرمربی اســتقلال از همــان بــازی اول روی ســهرابیان حســاب 

خواهد کرد.

مهدی پاشازاده

حامی نکونام

مهدی پاشازاده که زمانی صحبت از حضورش در استقلال به عنوان سرپرست 
تیم هم بود، معتقد اســت که هواداران باید در شــرایط کنونی به شــدت حامی 
جــواد نکونــام باشــند. پاشــازاده بــا انتقــاد از افــرادی کــه موجب برهــم خوردن 
آرامش اســتقلال شــدند ابراز امیدواری کرد که اســتقلال با برخورداری از ثبات 
در آینــده بتوانــد بــا شــکل تیمی بهتــری راهی لیگ برتر شــود. پاشــازاده نگران 

نتایج فصل جدید اســت.

 اغلب پیشکسوتان باشگاه 
استقلال نسبت به آنچه مدیران 

این باشگاه در نقل وانتقالات رقم 
زدند، انتقاد دارند. ارزیابی شما به 

عنوان یکی از موسپید کرده های 
باشگاه استقلال درباره نقل 

وانتقالات این باشگاه چیست؟
ببینید کسی که می آید مدیرعامل می شود 
و امــور باشــگاه را در دســت می گیــرد باید 
فکــر همــه جــا را کرده باشــد و فــردا وقتی 
حکمش خشــک شــد بهانه نیــاورد که به 
قول معروف ال شــد و بل شــد. نه آقایان! 
مدیریت اینطوری نیست. اگر پول دارید و 
می توانید منابع مالی را تأمین کنید بیایید 
جلــو. امــا اگــر پولــی ندارید برویــد عقب و 
بگذاریــد کســی بیایــد که بتوانــد کار کند. 
الان از نقــل وانتقالات کلی زمان گذشــته 
اســت. آیــا مــا کار بزرگی از ســوی باشــگاه 
دیدیم؟! استقلال نیاز به مهره دارد. مهره 
کــه می گویــم منظــورم بازیکــن متوســط 
نیســت. بازیکنــی کــه پیراهــن اســتقلال 
را می پوشــد بایــد درجه یک باشــد. درجه 
یک و درسطح عالی. نه بازیکنی تازه بیاید 
اینجــا مــا بخواهیــم بــه او الفبــای فوتبــال 
یــاد بدهیــم. اســتقلال اینطــور بازیکنانی 
می خواهــد. تاکنــون در نقــل وانتقــالات 
عملکــرد مطلوبی من از باشــگاه ندیدم و 
بازیکنانی جذب نشدند که بشود به آینده 

این باشگاه امیدوار بود.
 بازیکنان فعلی را آیا درحد واندازه 

نام باشگاه استقلال می بینید؟
حقیقت این است که تعدادی از بازیکنان 
کنونی را اصلاً در حد و اندازه نام استقلال 
نمی دانــم. اســم نمــی آورم چــون خودزنی 
می شــود اما بــدون تعارف بایــد بگویم که 
درحــد تیــم مــا نیســتند. اوج فاجعــه آنجا 
اســت کــه بــرای برخی از ایــن بازیکنان که 
در طــول فصــل حتــی یک بازی درخشــان 
هــم برای ما انجام نداده اند پول آن چنانی 
می گیرنــد. ایــن چــه وضعــی اســت؟ مگر 
باشــگاه اســتقلال نباید با حساب و کتاب 
خــرج کنــد. بــا تحقیــق بازیکــن بگیــرد و 

حواسش جمع باشد؟!
 پشت این تصمیم هایی که برای 
استقلال گرفته می شود آیا افکار 

خاصی نهفته است؟
می کنــم.  صحبــت  راســت  و  رک  مــن 
بعضی هــا دوســت ندارنــد اســتقلال پــا 
بگیــرد. ایــن باشــگاه امــا بــزرگ اســت و 
مــردان بزرگــی در آن حضــور داشــته اند. 
تقویــت  دنبــال  مســئول  فــلان  اینکــه 
پرســپولیس باشــد خوب نیســت. من به 
خــود آقــای وزیر گفتم که نگاه رنگی و یک 
ســویه به تیم های مردمی نداشــته باشد. 

از خود آقای ســجادی که الان امور ورزش 
دردســت او اســت خواستم به یک چشم 
به استقلال و پرسپولیس نگاه شود. نباید 
اســیر مشــاوره های غلط این و آن شــوند. 
ایــن خواســته مــن از آقای وزیر بــود. آقای 
وزیــر عزیــز! بــه اســتقلال بایــد نــگاه ویژه 
داشت. درست مانند باشگاه پرسپولیس. 
نبایــد فرقــی بگذاریــم. اســتقلال ضعیف 
باشــد فــردا نوبــت پرســپولیس می شــود 
کــه تضعیف می شــود. این را من به شــما 
قول می دهم که اگر اســتقلال را با همین 
تصمیم هــا به ســمت نابــودی ببرند روزی 
هــم پرســپولیس دچــار همیــن وضعیت 
می شــود. متأســفانه الان یــک خــط غلط 
بیــن برخــی هــواداران رخ داده کــه از 
تضعیف حریف خوشــحال می شوند. نه، 
اینطور نیست. اتفاقاً باید سراینکه تیم ها 
با قدرت بسته شوند، با هم اتحاد داشته 
باشــند. یعنــی هم هوادار اســتقلال و هم 
هواداران پرســپولیس مطالبه تیمی قوی 
برای رقبای خود داشته باشند. اینکه الان 
اســتقلال را ضعیــف ببندنــد ودر آن ســو 
برخــی هــواداران پرســپولیس خوشــحال 
باشــند، یــک خوشــحالی زودگذر اســت و 
شــک ندارم روزی هم نوبت پرســپولیس 
می شــود. امیــدوارم هواداران دو باشــگاه 

اهمیت این موضوع را متوجه شوند.
 اما استقلال دربند بدهی های 

بسیاری است که از زمان مدیران 
گذشته باقی مانده است. خودتان 
درجریان اتفاقاتی که درسال های 

اخیر رخ داده هستید.
مــن درجریــان هســتم و مســئولان هــم 
درجریــان هســتند. امــا ســؤال مــن ایــن 
اســت کــه اساســاً آنهایــی کــه بودجــه بــه 
باشــگاه اســتقلال دادند چرا اجازه دادند 
مدیــری ولخرجــی کنــد؟ چرا اجــازه دادند 
اضافــه برســازمان خرج کنند تــا این همه 
بدهی تلنبار شود؟ اتفاقاً مقصر مسئولان 
رده بالا هســتند که نظــارت نکردند. خود 
آقــای تاج که ریاســت فدراســیون فوتبال 
را بــه عهــده دارد در ایــن اتفاقــات مقصــر 
اســت. یــک بــار تــاج را دیــدم بــه او گفتــم 
تــو پرسپولیســی هســتی. گفــت نــه مــن 
اســتقلالی هســتم و از قدیــم اســتقلالی 
بــودم امــا بــه او گفتــم نــه اینطور نیســت. 
تصمیمات شــما برضد اســتقلال اســت. 
بــه تــاج گفتــم این رویــه را تمامش کنید و 
هوای اســتقلال را داشــته باشــید. به خدا 
مردم خســته شــده اند بس کــه تبعیض  
می بیننــد. بــه مــردم چه ارتباطــی دارد که 
یــک مدیــر زیاد خــرج کرده اســت؟ بروند 
با همان مدیری که به اصطلاح زیاد خرج 
کــرده برخــورد کننــد اما اینطور نباشــد که 
الان به این باشگاه بودجه ندهند تا نتواند 
بــازی بگیرد. به خدا نقــل وانتقالات تمام 
شــد. ما مهــره بــزرگ ونامــی می خواهیم. 
بازیکن متوســط به درد باشگاه استقلال 
نمی خــورد. بــه خــدا اســتقلال را متوســط 
بســته اند. دو، ســه بازیکــن بــزرگ ایــن 

تیــم رفتنــد آیــا خبــری از جــذب ســتاره ها 
شــد؟ چند روز دیگر نقــل وانتقالات تمام 
می شــود وآن وقــت احتمــالاً می خواهنــد 
بیاینــد و بــه هــوادار بگویند وقــت ما تمام 
شــده و دیگــر نمی توانیــم کاری انجــام 
بدهیم. نه، اینطوری نیست. این حرف ها 
بــه گــوش هوادار نمی نشــیند وهیچ کس 
نمی پذیرد. باید دست بجنبانند. استقلال 
یک تیم بزرگ بوده با دو قهرمانی در آسیا. 
نبایــد طوری تصمیم گیــری کنند که انگار 
می خواهنــد تیــم را بــه نابودی بکشــانند. 

نباید این ذهنیت ایجاد شود.
 اما شاید درمیان هواداران استقلال 

چنین حسی تقویت شده باشد. 
اینکه شاید گروهی باشند که درخفا 

می خواهند استقلال آرام، آرام 
تضعیف شود.

یکــی مثــل قربانــزاده چــه سررشــته ای از 
فوتبــال داشــت کــه وارد ایــن حــوزه شــد 
و تصمیــم گرفــت؟ نصــف بدبختی هــای 
از  گرفتــه  نشــأت  اســتقلال  باشــگاه 
تصمیم های ایشــان است. من نمی دانم 
این چه رسمی است که در سال های اخیر 
به پا شــده و یکســری افراد کــه ارتباطی با 
ورزش ندارند برای باشگاه بزرگ استقلال 
تصمیــم می گیرنــد و خــط مشــی تعییــن 
می کننــد. ایــن رفتارهــا خــوب نیســت. 
اجازه بدهید افرادی که ورزشــی هســتند 
وســرو کارشــان با ورزش است و حساب و 
کتاب های این حوزه را می شناسند بیایند 
و کار کنند. من نمی گویم اصلاً سیاسیون 
نباشند. نه، آنها هم باشند اما اجازه بدهند 
ورزشی ها خط مشی اصلی را تعیین کنند.
 به نظر شما آیا علی خطیر می تواند 
باری از روی دوش استقلال بردارد 

وبرای این باشگاه مفید باشد؟
علــی خطیــر از زمــان فتحــی بــه دنبــال 
مدیرعاملــی در باشــگاه اســتقلال بــود و 
همــه هــواداران هم خــوب می دانند که او 
ســودای مدیریت در این باشــگاه داشــته 
است. سؤال من این است که علی خطیر 
بــا چــه بودجــه ای آمــده اســت؟ او کــه بــا 
سفارش قربانزاده به این سمت رسید آیا 
فکری به حال بدهی های اســتقلال کرده 
اســت؟ جیــب خطیــر خالی اســت. او هم 
چشمش به دست بالادستی ها است. به 
او پــول بدهنــد خرج می کنــد. پول ندهند 
خرج نمی کند. بعید می دانم خطیر بتواند 

تحول بزرگی در این باشگاه ایجاد کند.
 آقای جباری ظاهراً از اوضاعی که 

برای تیم محبوب تان به وجود آمده 
بشدت ناراحت و دلخور هستید.

چــرا نباشــم؟ ســال های طولانــی درایــن 
باشــگاه بودم. تمام خانواده ام اســتقلالی 
هستند. این باشگاه را از ته قلب دوست 
داریــم. بــه اســتقلال عشــق می ورزیــم و 
وقتی می بینیم اوضاع این باشــگاه خوب 
نیســت بشــدت غصــه می خوریــم. بــرای 
مــن گــران تمــام می شــود وقتــی می بینم 
پرســپولیس نقل وانتقالات بســیار خوبی 

را پشــت سرگذاشــته و اجــازه نمی دهنــد 
آب تــوی دل این باشــگاه تــکان بخورد اما 
از ایــن ســو اســتقلال بــرای پر کــردن جای 
خالی ستاره هایی که از این باشگاه رفتند، 
مشــکل دارد. شــما به مــن بگویید ببینم 
جای قایدی چه کســی به اســتقلال آمد؟ 
جای محبی کدام ستاره را خریدند؟ جای 
سیلوا چه بازیکنی جذب شد؟ خریدهایی 
داشــتیم اما آیا آنها ستاره هستند؟ زمانی 
مــا صحبت مــان درباره قهرمان شــدن در 
آســیا بود اما الان باید به فکر این باشــیم 
که سهمیه می گیریم یا نه. استقلال تیمی 
نیست که ساده اش بگیریم. من دارم به 
همه مسئولان هشدار می دهم. استقلال 

باید برای قهرمانی بسته شود ولاغیر.
 سرنوشت جوادنکونام در استقلال 

چه خواهد شد؟ او درشرایطی 
هدایت این باشگاه را به عهده 

گرفته که بازیکنان آنچنان شاخصی 
برای او جذب نشده است. برخی 

معتقدند که نکونام نباید در شرایط 
کنونی هدایت استقلال را به عهده 

می گرفت.
بلــه، نکونــام الان بــه آرزویــش رســیده و 
ســرمربی اســتقلال شــده اســت. باید به 
او تبریــک گفت اما سرنوشــتی که برای او 
رقم می خورد مبهم است. به اعتقاد من با 
نگرفتن بازیکن دست نکونام را در پوست 
گردو گذاشــته اند. امیدوارم این سلســله 
تصمیمات علیه استقلال عمدی نباشد. 
امیــدوارم جریانی بــه دنبال لطمه زدن به 
هــواداران این باشــگاه نباشــند. امیدوارم 
عــده ای نخواهنــد نابــودی و ضعــف ایــن 
باشــگاه را ببینند. اســتقلال زمــان زیادی 
را از دســت داده اســت. نقــل وانتقــالات 
تمام شد و ما کاری از سوی مدیران جدید 

ندیدیم.
 برخی بازیکنان هم از این 

نابسامانی نهایت سوء استفاده را 
می برند و با اینکه باشگاه نیازی به 

آنها ندارد اعلام می کنند که دوست 
دارند بمانند.

این هم از برکات مدیران ســابق اســت که 
معلوم نیست چه طور قرارداد بستند که 
باشگاه الان برای خارج کردن نام بازیکنان 
مازاد با مشکل مواجه است. بازیکنی که 
الان درحــد اســتقلال نیســت اما قــرارداد 
دارد پیــش خــودش می گویــد کجــا بــرود 
از اســتقلال بهتــر کــه هم پولــم را بگیرم و 
هــم اینکــه پیراهــن چنین تیمــی را به تن 
داشته باشم؟! می ماند و پولش را می گیرد 
و باشگاه هم نمی تواند کاری انجام دهد. 
باید ســراغ مدیرانی رفــت که قراردادهای 
ایــن چنینی را بــا بازیکنان بســته اند. باید 
یقه آنها را گرفت و آنها را بازخواست کرد.
 آقای جباری با این اوصاف به آینده 

استقلال در لیگ برتر امیدوار 
باشیم؟

جمله تلخی است اما می خواهم بی تعارف 
صحبت کنم. امیدوار نباشید.

 zاستقلال

 zسوال و جواب

حمیدرضا عرب
روزنامه نگار

علی جباری از آنچه امروز در اســتقلال رخ داده بشــدت دلگیر اســت. او که در ماه های اخیر کمتر پیرامون اســتقلال به گفت و گو نشســته بعد از زمانی قابل توجه قفل ســکوت 
را شکســت و دربــاره اســتقلال صحبت هــای مفصلــی انجــام داد. بخشــی از اظهــارات علــی جبــاری امانت نــزد ایران ورزشــی باقی ماند و برخــی دیگر نیز روی صفحــه کاغذ آمد. 
علــی جبــاری کــه خــود را یــک اســتقلالی تمــام عیــار می داند، براین باور اســت که برخی درتلاشــند اســتقلال را تضعیف کنند. ادعایی که ازســوی بســیاری از هواداران اســتقلال 
مطــرح می شــود و ریشــه در اتفاقــات ســال های اخیــر دارد. جبــاری بــه حــدی از آینــده اســتقلال بیمنــاک اســت کــه با صراحــت اعلام می کنــد: »به اســتقلال امیدوارنباشــید!« 

جملــه ای تلــخ که هرگز هواداران اســتقلال دوســت ندارند آن را بشــنوند.


